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23. februar 2009

I medfør af § 36, stk. 1 i Landstingets Forretningsorden skal jeg herved 
fremsætte følgende spørgsmål til Landsstyret:

Spørgsmål til Landsstyret:

1. Hvor mange boliger til vakant indkvartering bliver administreret af 
Grønlands Hjemmestyre?   

2. Hvor store er omkostningerne til vakant indkvartering for ansatte under 
Grønlands Hjemmestyre?

3. Er der tilfælde af anvendelse af lejemål af boliger opført af private eller 
andre i henhold til 10-40-50-ordningen til vakantboliger for ansatte 
under Grønlands Hjemmestyre?

(Medlem af Landstinget Olga P. Berthelsen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse:

Jeg ønsker at få forelagt oplysninger om ovenstående, eftersom der uden tvivl 
er store omkostninger på anvendelse af vakantboliger set i lyset af den stadigt 
eksisterende store boligmangel.

I forbindelse med saneringen af ejendommene på Tuapannguit har man blandt 
beboerne måttet foretage mange flytninger til andre beboelsesejendomme. I 
samme forbindelse har man måttet anvende et stort antal boliger beregnet til 
vakant indkvartering til genhusning af lejerne herfra. Som følge heraf ved vi, 
at der er opstået en stor mangel på boliger. 

Isoleret betragtet er der i Nuuk gennem de seneste år blevet opført mange 
boliger med grundlag i 10-40-50-ordningen. Majoriteten af de mennesker, der 
har anvendt denne ordning til boligbyggeri er private, som på grundlag af 
stiftelse af en andelsboligforening har været i stand til at bygge.  

10-40-50-ordningen finansieres af hele befolkningen gennem skatterne.

                                                                                     



Ved opførelse af boliger efter denne ordning stilles ikke krav om bopælspligt, 
hvilket medfører at pågældende bygherrer kan leje ejendommene ud til høje 
priser. Boliger som Grønlands Hjemmestyre stiller til rådighed for personalet 
som vakantboliger lejes i den pulje, som er opført i henhold til 10-40-50-
ordningen med det resultat, at skatteyderne er med til at betale afdragene på 
de banklån, som bygherrerne har måtte stifte.

Med henblik på at kunne rette op på disse forhold ønsker jeg at modtage klare 
og entydige svar på ovenstående spørgsmål.


